

学校编码：10384

学号：30220111154239

廈門大學

硕士学位论文

韩国对东盟国家经济外交政策研究（2003年以来）

Study of Korea's ASEAN Economic Diplomacy
Policy (Since 2003)

HANA BAE

指导教师：李一平

专业名称：国际关系

答辩日期：2014年12月

厦门大学学位论文原创性声明

本人呈交的学位论文是本人在导师指导下，独立完成的研究成果。本人在论文写作中参考其他个人或集体已经发表的研究成果，均在文中以适当方式明确标明，并符合法律规范和《厦门大学研究生学术活动规范(试行)》。

另外，该学位论文为()课题(组)的研究成果，获得()课题(组)经费或实验室的资助，在()实验室完成。(请在以上括号内填写课题或课题组负责人或实验室名称，未有此项声明内容的，可以不作特别声明。)

声明人(签名)：

年 月 日

厦门大学学位论文著作权使用声明

本人同意厦门大学根据《中华人民共和国学位条例暂行实施办法》等规定保留和使用此学位论文，并向主管部门或其指定机构送交学位论文(包括纸质版和电子版)，允许学位论文进入厦门大学图书馆及其数据库被查阅、借阅。本人同意厦门大学将学位论文加入全国博士、硕士学位论文共建单位数据库进行检索，将学位论文的标题和摘要汇编出版，采用影印、缩印或者其它方式合理复制学位论文。

本学位论文属于：

()1. 经厦门大学保密委员会审查核定的保密学位论文，于
年 月 日解密，解密后适用上述授权。

()2. 不保密，适用上述授权。

(请在以上相应括号内打“√”或填上相应内容。保密学位论文应是已经厦门大学保密委员会审定过的学位论文，未经厦门大学保密委员会审定的学位论文均为公开学位论文。此声明栏不填写的，默认为公开学位论文，均适用上述授权。)

声明人(签名)：

年 月 日

摘要

2011年以来，东盟对韩国成为第二贸易国，而且主要ODA援助对象。还有“10+1”、“10+3”、RCEP (Regional Comprehensive Economic Partnership) 和2015年面临的东盟经济共同体出台等，东盟在韩国的重要性有很大的变化。而且在韩国居留的外国人数中30%多的东盟国家的人可以表示东盟对韩国非常有密切的存在。但是，在韩国国内对这样的情况其实很多数的人都不知道。因此，需要韩国与东盟的关系详细的分析和探讨。可是，东盟的重要性越来越增加，却由于韩国外交上占很大的部分安保外交，韩国外交政策建立的时候置于后续顺序。

其实，韩国对东盟经济的重要性的关注比其他东北亚国家中国、日本有点晚一些。而且，比两个国家经济规模也是差很大。因此，韩国对东盟投资和援助的时候效果不是很明显。所以韩国对东盟外交需要战略是分明的事实。所以，韩国利用比其他国家优势的领域集中援助一如教育、IT和农村开发等。为了韩-东盟的友好关系，韩国对东盟地区援助ODA总额中40%，其中对越南的援助占20%。但是比援助规模缺少的人力问题还有无偿援助机构和有偿援助机构合作缺少问题对东盟ODA有不好的影响。

韩国与东盟组织建立外交关系25年了，但是比与东盟组织的关系，与各个东盟成员国的双边关系更重视。有些国家，从东盟成立之前建立外交关系的因素也存在，但是东盟各个国家的经济条件、政治和文化等差异就是最大的原因。但是东盟一体化迅速发展，以东盟为主的政策研究还需要。

目前，韩国对东盟各个成员国的外交政策研究和关系研究比较多，但是全面思考的文章并不多。因此在这篇文章仔细看韩国与东盟成员国经济外交关系，要思考韩国对东盟外交政策的特点和未来要追求的方向。本篇文章有2003年以来的韩国对东盟经济外交，有区分贸易、对外经济合作（ODA）和投资等三个方向。

关键词：韩国；东盟；经济外交

Abstract

Since 2011, ASEAN became the second trade partner of South Korea, and main object ODA assistance. There are "10 + 1", "10 + 3", RCEP (Regional Comprehensive Economic Partnership) and the 2015 introduction of the ASEAN Economic Community start ASEAN has changed a lot in the importance of South Korea. And the number of foreigners residing in Korea more than 30% of the people can be expressed in ASEAN countries. However, in Korea for such a situation is actually a lot of people don't know. Therefore, the relationship between South Korea and the ASEAN detailed analysis and discussion. However, increasing the importance of ASEAN's growing, but very important part of security in the Korean diplomacy, when South Korea's foreign policy establishment placed a subsequent order.

In fact, attention to the importance of the Korean economy than other ASEAN countries in Northeast Asia, China, Japan a little later. Besides, economies of scale than the two countries is also a big difference. Therefore, the Korea-ASEAN investment and assistance when the effect is not very obvious. So Korea's ASEAN diplomatic strategy is clearly needed facts. Therefore, Korea use than other areas of the country the advantages of centralized assistance - such as education, IT and rural development. To Korea and ASEAN friendly relations, the Korean ODA assistance to the ASEAN region total 40%, including aid to Vietnam accounted for 20%. But the scale of assistance than the lack of manpower as well as aid agencies and the lack of compensation for aid agencies have a bad influence on the issue of ASEAN ODA

South Korea established diplomatic relations with the ASEAN organization for 25 years, but more than the organization's relations with ASEAN, bilateral relations with individual ASEAN member countries and more attention. Some countries from ASEAN was founded before the establishment of diplomatic relations

between the factors exist, but the economic conditions of the ASEAN countries, political and cultural differences are the biggest reason. But because of the rapid development of ASEAN integration needs ASEAN based policy research. Currently, the research studies the relationship between Korea and ASEAN member states on foreign policy more, but overall not much to think about the article. So look carefully Korea and ASEAN member economies diplomatic relations in this article, think about Korea-ASEAN foreign policy features and future direction to be pursued. This article has since 2003 Korea's ASEAN economic diplomacy, there are three directions, such as trade, official development assistance (ODA) and investment.

Keywords: South Korea; ASEAN; Economic Diplomacy

参考资料

- [1]CBS. (2014年9月20日). 1美元价值的公司,购买1兆在销售900亿. CBS. 韩国.
- [2]Jae-HeeJo. (2014年8月26日). 国内企业,海外资源投资减少. ChosunBIZ.
- [3]KOICA. (2002). Project on the technical assistant and research for the prevention of infectious disease including Japanese encephalitis in 6 ASEAN countries. Seoul: KOICA.
- [4]KOREAFTA. (2014). FTA KOREA-新加坡. 检索来源: FTA KOREA: <http://www.fta.go.kr/>
- [5]KOTRA. (2014年7月). <http://president.globalwindow.org>. 检索来源: 정상외교 경제활용 포털
- [6]韩国KOTRA. (无日期). 检索来源: <http://www.kotra.or.kr>
- [7]韩国MKnews. (2014年2月28日). 国际新闻. 检索来源: 韩国MKnews: <http://news.mk.co.kr/>
- [8]韩国ODA. (2014). 检索来源: www.odakorea.go.kr
- [9]韩联社. (2011年10月24日). 韩-印尼经济合作事务局年底建立. 韩联社.
- [10]韩-ASEAN中心. (2009年3月). 检索日期: 2014,来源: <http://www.aseankorea.org/>
- [11]GuwangSubPark. (2002). A Study on the South Korea's Diplomacy towards ASEAN. “社会科学研究所” (219-236). 首尔: Hoseo University 社会科学研究所.
- [12]HansikKim. (1970). Korea's Diplomatic Strategy toward South-East Asia. “国防研究所” (65-108). 首尔: 国防大学安保问题研究所.
- [13]Hee-JunPark. (2014年7月30日). 韩-越南FTA年内签署推进. 亚洲经济, 页 5.
- [14]HwangsuJeon. (1995). 韩国的对东南亚外交-可能性与限制. “国际政治学会” (391-414). 首尔: 外交安保研究院.
- [15]JaeHyunPark. (2013). “与湄公河边界国外交强化方案-以湄公河开发计划为主.” 首尔: 韩国国立外交院外交安保研究所.
- [16]JeonghoHyuksang,ChoiSohn. (2008). South Korea's ODA Policies toward ASEAN-A Duet of Economic and Development Cooperations. “东南亚研究” (137-170). 首尔: 韩国东南亚学会.
- [17]JeonginSuh. (2012). The Republic of Korea's Diplomacy towards ASEAN. “东南亚研究” (279-308). 首尔: 韩国东南亚学会.
- [18]KyungHoonKim. (2013). Emerging ASEAN Economic refocus. 首尔: 三星经济研究所.
- [19]RESORCE-Statistics. (无日期). 检索日期: 2014年3月,来源: Korea-ASEAN Centre: <http://www.aseankorea.org/>
- [20]SangHaSon. (2006年1月1日). 卢武贤总统的东盟外交. 国民日报.
- [21]statistics. (无日期). 检索日期: 2014年4月1日,来源: Korea Immigration Service: <http://www.immigration.go.kr>
- [22]Sung-HunBang. (2014年7月27日). 韩-越南为高水平全面性FTA第六次会议开始. Edaily.
- [23]SunjinLee (前任驻印尼大使). (2014年2月18日). 对MB (李明博) 外交的期待. 首尔.
- [24]Ye-JinJeon. (2014年1月7日). 韩-缅甸投资保障协定签署. 韩国经济, 页 14.
- [25]简文文. (2011年5月5日). 论李明博政府对东盟的外交政策. 青岛, 中国: 青岛大学.
- [26]京乡新闻. (1978年2月11日). 韩国-东盟协议体年内建立
- [27]郑庄皓. (1992年12月22日). 对越南进出要注意的. 每日经济, 页 9.
- [28]韩国民主党政策选举特别本部. (2003). 새로운대한민국 국민후보 노무현서울: 韩国民主党政策选举特别本部.
- [29]韩国外交部. (无日期). 检索日期: 2014,来源: <http://www.mofa.go.kr/>: <http://www.mofa.go.kr/>
- [30]韩国外交部. (2003~2013). Diplomatic White Paper.
- [31]韩国外交部. (2009). “韩国外交60年.”
- [32]韩国外交部. (2010年7月16日). 2010年韩-东盟/东盟+3/EAS/ARF外交长官即将开会.

- [33]韩国外交部. (2014, 3). countries and regions. Retrieved from 韩国外交部: <http://www.mofa.go.kr/>
- [34]韩国进出口银行统计网址<http://www.koreaexim.go.kr/kr/index.jsp>
- [35]张荣德. (2012). 韩国的东南亚研究：历史、现状、趋势与特点-以1991-2011年的研究成果为主.
- [35]ASEAN网址：www.asean.org
- [36]驻韩泰国大使馆网址：www.thaiembassy.org/seoul
- [37]驻韩菲律宾大使馆网址：www.philembassy-seoul.com
- [38]驻韩印尼大使馆网址：<http://kbriseoul.kr/kbriseoul>

厦门大学博硕士论文摘要库

Degree papers are in the "[Xiamen University Electronic Theses and Dissertations Database](#)". Full texts are available in the following ways:

1. If your library is a CALIS member libraries, please log on <http://etd.calis.edu.cn/> and submit requests online, or consult the interlibrary loan department in your library.
2. For users of non-CALIS member libraries, please mail to etd@xmu.edu.cn for delivery details.

廈門大學博碩士論文摘要庫